

الصرة العثمانية: دراسة وثائقية لنموذج دفتر عام (1171هـ/1758م)

إعداد الطلبة / فاطمه عبدالله المصعبي

إشراف الدكتورة / سلوى بنت سعد الغالي

المستخلص

تتناول الدراسة خضوع الحجاز للدولة العثمانية بعد أن سقطت الدولة المملوكية على يد السلطان سليم الأول عام (923هـ / 1517م) وبذلك سيطرت الدولة العثمانية على الشام ومصر والحجاز ثم أجزاء من اليمن فغدت منذ حكم سليم الأول تضم الأماكن المقدسة الإسلامية في الحجاز والمسجد الحرام حيث الكعبة المشرفة في مكة المكرمة والمسجد النبوي مثنوى الرسول -صلى الله عليه وسلم- في المدينة المنورة فضلاً عن المسجد الأقصى في فلسطين وهكذا أضفى الحجاز على الدولة العثمانية زعامة دينية في العالم الإسلامي تبع ذلك استثناء الدولة العثمانية لولاية الحجاز من بعض التنظيمات العثمانية بل لقد تلقت الحجاز اعتمادات مالية ضخمة في كل عام أطلق عليها (الصرة العثمانية) كانت ترسل مع أمين الصرة في محمل الحجاج القادمين لأداء مناسك الحج سنوياً . وأصبح إرسال الصرة العثمانية تقليداً سنوياً من قبل سلاطين آل عثمان ولقد خُصصت هذه الدراسة لتناول الصرة العثمانية فاستهلت بتعريفها ثم إظهار أهميتها ومصادرها والقائمين عليها ومراسيم الأحتفال بها بالإضافة إلى مخصصات أهالي الحرمين الشريفين منها . أمّا الجديد في الدراسة فهو تناولها دفتر الصرة لعام (1171هـ/1758م) بالدراسة والتحليل وهو أحد دفاتر الصرة التي بدأ حفظها منذ عام (1009هـ/1600م) في أرشيف رئاسة الوزراء وفي أرشيف قصر طوب قايي بإستانبول بشكل متسلسل حتى عام (1327هـ/1909م) .

The Ottoman Surre; A Documentary Study Of The Defteri (1171 A.H/ 1758 A.D)

FATMAH ABDULLAH MUBARK ALMASABE

Salwa Saad Alghalbi

Abstract

This study is concerned the submission of the Hejaz region to Ottoman Empire after the Mamluk states fall by Sultan Selim (I) in(923 AH / AD 1517). So The Ottoman took control over Egypt , the Hejaz , Al-Sham and parts of Yemen, which means that the Ottoman Empire had control over the Muslim Holy Places In the Hejaz The Grand Mosque in Makkah and The Prophet's Mosque In Medina as well as Al-Aqsa Mosque in Palestine. The Hejaz gave religious leadership to the Ottomans in the Islamic world; in return the Ottoman government exempt the region from its organizations that were implemented in other regions , such as receiving great funds each year called the (THE Ottoman Surre) which was send annually accompany at the Hajj caravans from Damascus and Egypt. This study allocated for (Ottoman Surre) initiated with it's definition, demonstrate its importance, the responsible persons for its organization, the Celebration Decrees(faraman), In addition to the benefits of the people of al-Haramen according to Surre 's sources. The originality of this study is to review and analysis (Surre Defter) from year 1171 AH / 1758 AD. This Surre Defter is one of the Defters which began to be saved since year (1009 AH / 1600 AD) in the archives of the Prime Minister, and in the Palace of Topkapi in Istanbul in sequence until year (1327 AH / 1909AD).